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Bartumeu afirma que la figura de l’uixer
judicial podria ser una realitat el 2012

JUSTÍCIA

El Govern estudia com introduir l’executor de sentències al sistema andorrà i com assegurar-ne la independència

El Govern està analitzant
l’estudi que el Consell
Superior de la Justícia
(CSJ) va encarregar a la
institució francesa dels
uixers de justícia per de-
terminar com es pot en-
caixar aquesta figura a
Andorra, com fer que si-
gui independent, i quin
nombre d’oficines dedi-
cades a executar sentèn-
cies hauria de disposar el
país per solucionar els
problemes de col·lapse
de la Batllia. El cap de
Govern, Jaume Bartu-
meu, va explicar que
aquesta nova figura, tan
reivindicada per la Bat-
llia, no podrà ser una re-
alitat fins el 2012, tot i
que si es pogués tenir a
punt durant l’any vinent,
«millor que millor». De
totes maneres, va afegir
que de cara al 2011 no hi
haurà contractacions de
nous batlles, però que en
tot cas considera que la
feina dels batlles és la
d’impartir justícia i no la
d’executar sentències.
Jaume Bartumeu, en

declaracions durant la
celebració de la Fira del
Bestiar i Artesania de Ca-
nillo, va dir que el
col·lapse a la Batllia és
conegut i dissortadament
patit per moltes perso-
nes, tal com va tornar a
posar damunt la taula el
president del CSJ, Lluís
Montanya, divendres
durant l’acte d’obertura

de l’any judicial, en rei-
vindicar la figura de l’ui-
xer i explicar que s’ha-
vien tramitat 54.000
expedients, un 20% més
que l’any anterior. Tot i
això, el cap de Govern
també va apuntar que
s’ha de tenir en compte
que moltes de les execu-
cions acumulades són
administratives i corres-
ponen a multes petites,
malgrat que, en tractar-
se de grans quantitats,
això fa pujar l’estadística.
Malgrat tot, el Govern

veu amb bons ulls la de-
manda de l’Administra-
ció de justícia de crear la
figura de l’uixer, un exe-
cutor de sentències inde-
pendent. I va reforçar
aquesta voluntat dient
que un nou batlle no és la
solució, perquè conside-
ra que dedicar un batlle a
executar «és no deixar-lo
treballar en la seva feina
essencial», que és la de
decidir, analitzar i pren-
dre una decisió. De cara
a l’any vinent, no hi
haurà noves contracta-
cions sinó que el que es
farà és «endreçar millor
el treball i repartir-lo mi-
llor».
El Govern té sobre la

taula l’estudi encarregat
pel CSJ amb el suport del
Govern a l’Associació In-
ternacional d’Uixers de
justícia i d’oficials judi-
cials. L’objectiu és analit-
zar-lo i veure com es pot
adaptar aquesta figura a
l’escenari jurídic judicial
andorrà, i la quantitat
adequada d’uixers, ja
que Bartumeu va expli-
car que considera que
quatre oficines dedicades
a executar sentències són
massa, i es mirarà si dues
podria ser la xifra correc-
ta. 

ANA

Robert Ampuy pronunciant el seu discurs com a fiscal general a l’obertura de l’any judicial.

El Govern té sobre la
taula l’estudi sobre els
uixers de justícia per
veure com incorporar
aquesta figura a Ando-
rra.
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La Fiscalia proposa impulsar una especialització per als casos de blanqueig

El fiscal general, Robert
Ampuy, va proposar
que s’impulsi una espe-
cialització de les juris-
diccions que han d’ins-
truir els casos lligats a
la criminalitat organit-
zada o el terrorisme,
com pot ser el blan-
queig de diners. Am-
puy va llançar la pro-
posta després de
constatar que el nom-
bre de dossiers nous

per blanqueig durant el
darrer any judicial ha-
via augmentat amb una
vintena, i n’hi ha un
centenar en curs. Al ser
els embargaments una
de les millors armes per
combatre el crim orga-
nitzat i sent que
aquests són en benefici
de l’Estat, el fiscal ge-
neral va defensar que
l’equip especialitzat es
podria amortitzar ràpi-
dament, ja que els co-
misos podrien ser més

nombrosos i eficients.
D’altra banda, durant

l’obertura de l’any judi-
cial es va exposar que
els delictes de furts i ro-
batoris havien augmen-
tat entre el juliol del
2009 i el juny del 2010
en un 19% en compara-
ció a l’any judicial ante-
rior. Per contra, el nom-
bre de causes per
delictes contra la salut
pública havien dismi-
nuït en un 14%. En
aquest sentit, Ampuy

va apuntar com a causa
d’aquest descens a la
tasca policial de con-
trols preventius i a la
fermesa del ministeri
fiscal, però va alertar
que «en aquesta temàti-
ca complicada, la lluita
mai s’acaba». 
En total, la Fiscalia va

emetre 9.685 informes i
va iniciar 5.106 causes,
la qual cosa representa
un increment global de
la delinqüència de
l’1,8%.
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